
1. BYĆ - to be 

jestem, jesteś  

 

Gdzie jesteś? Where are you? 

Byłem w domu. I was at home. 

Jutro będę w pracy. I will be at work tomorrow. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

2. MIEĆ - to have 

mam, masz  

 

Mam 20 lat. 

Miałem dwa koty. I had two cats. 

Będę mieć duży dom. I will have a big house. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

3. MÓC - to be able to/ to be allowed to 

mogę, możesz 

 

Mogę spotkać się z tobą wieczorem. I can meet you in the evening. 

Nie mogłem zrobić pracy domowej. I couldn’t do my homework. 

Za 2 dni będę mógł znowu biegać. I’ll be able to run in two days. 

 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

4. UMIEĆ to know how 

 umiem umiesz 

 

Umiesz śpiewać? Can you sing? 

Kiedy byłam dzieckiem, umiałam jeździć na rowerze. When I was a child I could ride a bike. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

POTRAFIĆ to know how 

potrafię potrafisz  

 

Nie potrafię rysować.  I can’t draw. 

Oni potrafią organizować dobre wycieczki. Then know how to organize good trips. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 



5. POTRZEBOWAĆ need (+ Genitive) 

potrzebuję potrzebujesz  

 

Potrzebuję czekolady, bo jestem smutna. I need chocolate because I’m sad. 

Wstałam bardzo wcześnie i potrzebowałam kawy. I woke up early and I needed a coffee. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

6. MUSIEĆ to have to / to must  

muszę musisz  

 

Musimy porozmawiać. We need to talk. 

Musiałam wyjść wcześniej z pracy. I needed to leave work earlier. 

 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

7. POWINIEN    should      * this verb doesn’t have an infinitive 

powinienem (m) / powinnam (f), powinieneś (m) / powinnaś (f)  

 

Powinienem iść do szkoły z gorączką? Should I go to school with a fever? 

Wczoraj powinniśmy byli zostać w domu. Yesterday we should have stayed at home. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

8. WOLEĆ to prefere 

Wolę, wolisz 

 

Wolę czereśnie niż truskawki. I prefer sweet cherries to strawberries. 

Wolisz zieloną czy czarną herbatę? Do you prefer green or black tea? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

9. CHCIEĆ  to want  

chcę, chcesz  

 

Chcesz kawałek czekoladowego ciasta? Do you want a piece of a chocolate cake? 

Chcemy spędzić wakacje w domu. We want to spend the holidays at home. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

10. JEŚĆ / ZJEŚĆ  to eat       * irregular past: jadłem/ jadłam 

jem, jesz  

 



Mama i tata jedzą kolację na balkonie. Mum and dad are having dinner on the balcony. 

Co jedliście na śniadanie? What did you eat for breakfast? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

11. GOTOWAĆ / UGOTOWAĆ  to cook 

gotuję, gotujesz  

 

Gotujemy pierogi przez 5 minut. We cook pierogi for 5 minutes. 

Co ugotowałeś na obiad? What did you cook for dinner? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

12. PRZYGOTOWYWAĆ / PRZYGOTOWAĆ to prepare 

przygotowuję, przygotowujesz  przygotuję/ przygotowujesz 

 

Przygotowałam potrzebne dokumenty. I’ve prepared the needed documents. 

Przygotowaliśmy ciasto wczoraj wieczorem. We prepared the dough last night. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

13. PIĆ / WYPIĆ  to drink 

piję, pijesz 

 

Anglicy piją dużo herbaty. Englishmen drink a lot of tea. 

Marek wypił butelkę wódki i zasnął pod stołem. Marek drank a bottle of vodka and fell asleep under 

the table. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

14. PRZYNOSIĆ / PRZYNIEŚĆ  to bring (in) 

przynoszę, przynosisz przyniosę, przyniesiesz 

 

Przyniosłam ci wino! I brought you a wine.  

Mama zawsze przynosi z pracy cukierki. Mom always brings candy from work. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

ZANOSIĆ/ ZANIEŚĆ to take/ bring (away) 

zanoszę, zanosisz zaniosę, zaniesiesz 

 

Zaniosłam buty do szewca. I brought my shoes to the shoemaker. 

Co poniedziałek zanoszę listy na pocztę. Every Monday I bring letters to the post office. 

 



……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

 

15. BRAĆ / WZIĄĆ to take 

biorę, bierzesz  wezmę, weźmiesz 

 

Zwykle biorę prysznic rano. I usually have a shower in the mornings. 

Wziełam twój jogurt do pracy. I took your yoghurt to work. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

16. DAWAĆ / DAĆ to give     (Biernik  + Celownik) 

daję, dajesz  dam, dasz 

 

Dałam psu wodę i jedzenie. I have water and food to the dog. 

Co roku dajemy sobie prezenty na Wigilię. Every Christmas Eve we give each other presents. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

17. WKŁADAĆ / WŁOŻYĆ to put       +do 

wkładam, wkładasz  włożę, włożysz 

 

Możesz włożyć zupę do lodówki? Can you put the soup to the fridge? 

Wkładasz ubrania do szafy bez prasowania? Do you put clothes to the wardrobe without ironing them? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

18. STAWAĆ SIĘ / STAĆ SIĘ to become 

staję się,stajesz się   stanie się, staniesz się 

 

Stajemy się coraz starsi. We are becoming older and older. 

Maria stała się naprawdę mądra! Maria became really wise. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

19. DZIAĆ SIĘ / STAĆ SIĘ  to happen 

 

Co się dzieje? What’s happeninig? 

Nic się nie stało. Nothing happened.  

 

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 

20. ZMIENIAĆ / ZMIENIĆ to change 

 



zmieniam, zmieniasz   zmienię / zmienisz 

 

Muszę zmienić pracę! I need to change my job. 

Zmieniłaś koło w samochodzie? Did you change the car wheel? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

21. ZMIENIAĆ SIĘ / ZMIENIĆ SIĘ 

Ciocia ostatnio bardzo się zmieniła. My aunt recently changed a lot. 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

22. LICZYĆ / POLICZYĆ  to count  ( liczyć na + Biernik) 

liczę / liczysz 

 

Dlaczego znowu liczysz pieniądze? Why are you counting money again. 

Mogę na ciebie liczyć? Can I count on you? 

 

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 

23. BIEGAĆ / BIEC = BIEGNĄĆ  to run 

biegam / biegasz  biegnę / biegniesz 

 

Ola biega w parku dwa razy w tygodniu. Ola runs in the park two times a week. 

Jutro biegnę w maratonie. Tomorrow I’m running a marathon. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

24. PRZYCHODZIĆ / PRZYJŚĆ  to come   * irregular past: ja przyszłam / przyszedłem 

przychodzę / przychodzisz  przyjdę / przyjdziesz 

 

Przyjdziesz na moje urodziny? Will you come to my birthday? 

Wujek przyszedł!  Uncle came! 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

25. PRZYJEŻDŻAĆ / PRZYJECHAĆ to come (by a vehicle) 

przyjeżdżam / przyjeżdzasz  przyjadę / przyjedziesz 

 

Przyjechali państwo dzień za wcześnie! You arrived one day too early. 

Przyjedziecie do nas w weekend? Will you come to us in the weekend? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 



26. WRACAĆ / WRÓCIĆ to return 

wracam/ wracasz  wrócę / wrócisz 

 

Kiedy wrócisz do domu? When will you come back home? 

W poniedziałek wracamy z wakacji! On Monday we will return from holidays. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

27. SIEDZIEĆ to sit  

siedzę / siedzisz 

 

Od trzech godzin siedzę w kolejce do lekarza! I’ve been sitting for 3 hours in a waiting room to the 

doctor’s office! 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

28. SIADAĆ / USIĄŚĆ to sit down 

siadam / siadasz usiądę / usiądziesz 

 

Proszę usiąść i cierpliwie czekać na adwokata. Please sit down and wait patiently for the lawyer. 

Dlaczego siedzisz na podłodze? Why are you sitting on the floor? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

29. WSTAWAĆ / WSTAĆ to get up  

wstaję / wstajesz wstanę / wstaniesz 

 

Zwykle wstaję o siódmej piętnaście. I usually get up at 7:15.  

O której dzisiaj wstałaś? What time did you get up today? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

30. STAĆ to stand 

stoję / stoisz 

 

Książki stoją na półce. The books are standing on a shelf. 

Gdzie stoi twój samochód? Where is your car? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

31. UPADAĆ / UPAŚĆ to fall 

Upadam / upadasz upadnę / upadniesz 

 

Marlena upadła na chodniku i złamała nogę. Marlena fell on a pavement and broke her leg. 



Boję się, że upadnę. I’m afraid I can fall. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

32. WCHODZIĆ / WEJŚĆ to go up / to go in 

wchodzę / wchodzisz  wejdę / wejdziesz 

 

Proszę nie stać na zewnątrz, proszę wejść do środka. Please don’t stand outside. Please get in. 

Wchodziliśmy na tę górę piętnaście godzin. We were going up this mountain for 15 hours. 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

33. SCHODZIĆ / ZEJŚĆ to go down 

schodzę / schodzisz  zejdę / zejdziesz 

 

Babcia bardzo wolno schodzi po schodach. The grandma walks down the stairs very slowly. 

Nie krzycz! Za 5 minut zejdę i porozmawiamy. Don’t shout. I’ll go down in 5 minutes and we will talk. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

34. WYCHODZIĆ / WYJŚĆ to go out 

wychodzę / wychodzisz wyjdę / wyjdziesz 

 

W sobotę zwykle wychodzimy z domu. We usually go out on Saturday. 

Za kwadrans wyjdę z pracy. I’ll leave work in fifteen minutes. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

35. BUDZIĆ SIĘ / OBUDZIĆ SIĘ to wake up 

budzę się / budzisz się obudzę się / obudzisz się 

 

Całą noc się budziłam przez ten upał. All night I was waking up because of the heat. 

Obudzisz mnie za pół godziny? Will you wake me up in 15 minutes? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

36. SPAĆ to sleep 

śpię / śpisz 

 

Czy Zosia już śpi? Is Zosia asleep yet? 

Oni nie śpią w jednym łóżku. They don’t sleep in the same bed. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

37. MYĆ / UMYĆ to wash, to clean 



myję / myjesz  umyję / umyjesz 

Umyliście ręce przed obiadem? Did you wash your hands before the dinner? 

Dlaczego nie umyłaś jeszcze naczyń? Why haven’t you washed the dishes yet? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

38. SPRZĄTAĆ / POSPRZĄTAĆ to clean / to tidy 

sprzątam / sprzątasz  posprzątam / posprzątasz 

Mój mąż zwykle sprząta, a ja gotuję. My husband usually cleans and I cook.  

Nie posprzątałem pokoju, bo się uczyłem. I didn’t clean the room because I was studying. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

39. UCZYĆ SIĘ / NAUCZYĆ SIĘ to study / to learn 

uczę się / uczysz się  nauczę się / nauczysz się 

 

Czego się uczysz? What are you studing? 

Uczę się języka polskiego. I study Polish.  

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

40. UCZYĆ / NAUCZYĆ  to teach 

 

Uczę w szkole podstawowej. I teach in a primary school. 

Nauczyłem swojego syna jeździć na rowerze! I taught my son how to ride a bike! 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

41. POWTARZAĆ / POWTÓRZYĆ to repeat 

powtarzam / powtarzasz powtórzę / powtórzysz 

 

Przepraszam, możesz powtórzyć? Excuse me, can you repeat? 

Powtarzam to już ostatni raz! I’m repeating it for the last time! 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

42. OPISYWAĆ / OPISAĆ to describe 

opisuję / opisujesz  opiszę / opiszesz 

 

Czy możesz mi opisać tego mężczyznę? Can you describe me this man? 

Chłopiec opisywał co widzi swojej mamie. A boy was describing what he was seeing to his mum. 



 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

43. PRÓBOWAĆ / SPRÓBOWAĆ to try, to taste     +Dopełniacz 

próbuję / próbujesz  spróbuję / spróbujesz 

 

Próbowałaś już sosu chrzanowego? Have you tried horse radish sauce yet? 

Spróbujemy kupić mieszkanie w tym roku. We will try to buy a flat this year. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

44. MÓWIĆ / POWIEDZIEĆ to say  

mówię/ mówisz powiem / powiesz 

 

Mówię troche po polsku, ale jeszcze muszę się dużo nauczyć. I speak a bit Polish but I still need to learn 

a lot. 

Powiem ci sekret, chcesz? I’ll tell you a secret, do you want? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

45. ROZMAWIAĆ / POROZMAWIAĆ to speak 

rozmawiam / rozmawiasz porozmawiam / porozmawiasz 

 

Mama i ja rozmawialiśmy o tobie. Your mum and I talked about you. 

Porozmawiałam z szefem i już wiem, że nie mam szansy na awans. I talked to the boss and I know I 

have no chances for a promotion. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

46. OPOWIADAĆ / OPOWIEDZIEĆ to retell 

opowiadam / opowiadasz  opowiem / opowiesz 

Dziadek opowiadał takie ciekawe historie! Grandpa was telling such interesting stories! 

Opowiesz mi bajkę na dobranoc? Will you tell me a goodnight story? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

47. PYTAĆ / ZAPYTAĆ to ask      +o 

pytam / pytasz zapytam / zapytasz 

 

Nie wiem czy mogę wyjść z domu, zapytam żony. I don’t know if I can go out, I’ll ask my wife. 

Pytasz dla kolegi, prawda? You are asking for a friend, right? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 



48. ODPOWIADAĆ / ODPOWIEDZIEĆ to answer / to reply 

odpowiadam / odpowiadasz  odpowiem / odpowiesz 

 

Ja tylko odpowiadam na twoje pytanie! I’m only answering your question! 

Odpowiemy państwu za dwa tygodnie. We will reply you in two weeks. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

49. PROSIĆ / POPROSIĆ to request     +o 

proszę / prosisz poproszę / poprosisz 

 

Pięć razy prosiłam cię o pomoc! I asked you five time for help. 

Poproszę cię tylko jeden raz. I will only ask you once. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

 

50. DZIĘKOWAĆ / PODZIĘKOWAĆ to thank    +za 

 

Dziękujemy za wszystko! (we) Thank you for everything! 

Nie pamiętam, czy podziękowałam twojej mamie. I don’t remember if I thanked your mum. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

51. NARZEKAĆ to complain      +na 

narzekam / narzekasz 

 

My, Polacy narzekamy dużo. We Poles complain a lot. 

Dlaczego ona ciągle narzeka? Why does she always complain? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

52. OBIECYWAĆ / OBIECAĆ to promise 

obiecuje / obiecujesz  obiecam / obiecasz 

 

Obiecuję, że posprzątam dzisiaj łazienkę. I promise I will clean the bathroom today. 

Wiem, że ci obiecałam pomóc, ale nie mam czasu. I know I promised to help you but I don’t have time. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

53. DECYDOWAĆ / ZDECYDOWAĆ  

decyduję / decydujesz zdecyduję / zdecydujesz 

 

Zdecydowałam, że zostanę w Polsce. I’ve decided to stay in Poland 



To nie my decydujemy. It’s not us who decide. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

54. WIDZIEĆ / ZOBACZYĆ to see  

widzę / widzisz zobaczę / zobaczysz 

 

Co widzisz kiedy patrzysz przez okno? What can you see when you look through the window? 

Otworzyłam lodówkę i zobaczyłam tam kota. I opened the fridge and saw a cat there. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

55. PATRZEĆ / POPATRZEĆ to look at     +na 

patrzę / patrzysz popatrzę / popatrzysz 

 

Patrzę na tekst i nic nie rozumiem. I’m looking at the text and I don’t understand anything. 

Kasia na mnie w końcu popatrzyła! Kasia finally looked at me! 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

56. SZUKAĆ to look for       * + Dopełniacz/ Genitive 

szukam/ szukasz   

 

Szukamy informacji turystycznej. We are looking for tourist information. 

Szukałem cię wszędzie! I looked for you everywhere! 

 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

57. ZNAJDOWAĆ / ZNALEŹĆ to find 

znajduję / znajdujesz  znajdę / znajdziesz 

 

Nie martw się, na pewno znajdziesz pracę. Don’t worry. You will surely find a job. 

Szukałem miłości, ale jej nie znalazłem. I looked for love but I didn’t find it.  

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

58. GUBIĆ / ZGUBIĆ to lose 

gubię / gubisz  zgubię / zgubisz 

 

Waldek codziennie coś gubi.  Waldek loses something every day.  

Chyba zgubiłam klucze do mieszkania. I think I lost my apartment keys. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 



 

59. TRACIĆ / STRACIĆ to lose something what can’t be found 

tracę/ tracisz stracę / stracisz 

 

Straciliśmy nadzieję na bogactwo. We lost our hope for wealth. 

Joanna straciła najlepszego przyjaciela. Joanna lost her best friend. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

60. ORGANIZOWAĆ / ZORGANIZOWAĆ to organize 

organizuję / organizujesz   zorganizuję/ zorganizujesz 

 

Organizujemy przyjęcie. Przyjdziesz? We are organizing a party. Will you come? 

Zorganizowaliście wspaniały festiwal! You’ve organized an amazing festival. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

61. OGLĄDAĆ / OBEJRZEĆ to watch 

oglądam / oglądasz  obejrzę / obejrzysz 

 

Lubię oglądać europejskie filmy. I like watching european movies. 

Obejrzałeś “BoJack Horseman” beze mnie!? You watched „BoJack Horseman” without me? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

62. SŁUCHAĆ / WYSŁUCHAĆ to listen 

słucham / słuchasz 

 

Słuchałeś już nowego odcinka podkastu „Polski Daily”? Have you listened to the newest episode of 

Polski Daily podcast? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

63. DAWAĆ / DAĆ to give 

daję / dajesz  dam / dasz (oni dadzą) 

 

Dlaczego dajesz mi tak mało jedzenia? Why are you giving me so little food? 

Dam ci dobrą radę. I’ll give you a good advice. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

64. NOSIĆ to carry / to wear 

noszę / nosisz  

 



Kiedy byłam mała, nosiłam tylko kolor różowy. When I was a child I wore only pink color. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

65. NIEŚĆ – to carry (continuous) 

      Patrz! Mama niesie ciastka! Look! Mum is carrying cookies! 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

66. NIENAWIDZIĆ to hate 

nienawidzę / nienawidzisz 

 

Nienawidzę pić mocnego alkoholu. I hate drinking liquor. 

Dlaczego oni tak bardzo mnie nienawidzą? Why do they hate me so much? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

67. KOCHAĆ to love 

kocham / kochasz 

 

Kocham Taylor Swift. I love Taylor Swift. 

Kochacie nas? Do you love us? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

68. UWIELBIAĆ  to adore 

uwielbiam / uwielbiasz 

 

Uwielbiam chodzić po górach. I love hiking. 

Widzę, że uwielbiać żelki! I see you love gummy bears! 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

69. LUBIĆ to like 

lubię / lubisz 

 

Nie lubię spacerować. To nudne! I don’t like walking. It’s boring. 

Lubisz zwiedzać muzea? Do you like visiting museums? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

70.  PODOBAĆ SIĘ/ SPODOBAC SIĘ to be liked (particular things and visually) 

Podobam się / podobasz się  

 



Nie lubię malarstwa, ale ten obraz Maneta mi się podoba. I don’t like painting but I like this painting by 

Manet.  

Serio spodobała ci się moja siostra? You are really attracted to my sister? 

 

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

71. RODZIĆ SIĘ / URODZIĆ SIĘ to be born        (rodzić means to give birth) 

rodzę się / rodzisz się 

 

Urodziłam się w Polsce, ale mieszkam w Kanadzie. I was born in Poland but I live in Canada, 

Moja żona urodziła dziecko dzisiaj rano. My wife gave birth to a child this morning. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

72. ŻYĆ to live 

żyję / żyjesz 

Niestety moja babcia nie żyje. Unfortunately my grandma is dead. 

Ciesz się, że żyjesz. Be happy you are alive! 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

73. MIESZKAĆ to reside 

mieszkam / mieszkasz 

Całe życie mieszkałam w domu z ogrodem. For all my life I’ve lived in a house with a garden. 

Mieszkacie blisko stąd? Do you live close from here? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

74. UMIERAĆ / UMRZEĆ to die       +na 

umieram / umierasz  umrę / umrzesz 

 

Wszyscy umrzemy. We all will die. 

Jeśli spotkam mojego byłego, to chyba umrę. If I meet my ex-boyfriend, I will die! 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

75. CZEKAĆ / POCZEKAĆ to wait       +na 

czekam / czekasz 

 

Na co czekasz? What are you waiting for? 

Oni czekają na autobus. They are waiting for a bus. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

76. KUPOWAĆ / KUPIĆ to buy 



kupuję / kupujesz  kupię / kupisz 

 

Kiedy byłem dzieckiem zawsze kupowałem lody waniliowe, ale wczoraj pierwszy raz kupiłem 

truskawkowe. When I was a child I used to buy vanilla ice creams but yesterday for the first time I 

bought strawberry ones.  

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

77. SPRZEDAWAĆ / SPRZEDAĆ to sell 

sprzedaję / sprzedasz sprzedam / sprzedasz 

Sprzedasz dom, kiedy twój ojciec umrze? Will you sell the house when your father dies? 

Jesteś potworem. Sprzedałeś duszę diabłu. You are a monster. You sold your soul to the devil. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

78. PŁACIĆ / ZAPŁACIĆ to pay       +za 

płacę / płacisz zapłacę / zapłacisz 

 

Czy możemy zapłacić? Can we pay? Za dużo zapłaciłaś za tę sukienkę. You paid too much for this dress. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

79. OTWIERAĆ / OTWORZYĆ to open 

otwieram / otwierasz otworzę / otworzysz 

 

W pokoju było bardzo gorąco, więc otworzyłem okno. It was very hot in the room so I opened the 

window. 

Kiedyś otworzę swój własny bar! One day I will open my own bar. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

80. ZAMYKAĆ / ZAMKNĄĆ to close 

zamykam / zamykasz  zamknę/zamkniesz 

 

Zamkniesz za mną drzwi? Will you lock the door when I leave? 

Za dwie minuty zamykają supermarket! The supermarket closes in 2 minutes! 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

81. ZACZYNAĆ / ZACZĄĆ to begin 

zaczynam / zaczynasz zacznę / zaczniesz 

 



Znowu zaczęłaś kłótnię! You started the quarrel again! 

Mariola dzisiaj zaczyna pracę w klubie nocnym. Mariola starts a new job in a night club tonight! 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

82. WŁĄCZAĆ / WŁĄCZYĆ to start / turn on 

włączam / włączasz  włączę / włączysz 

 

Włączę pralkę przed wyjściem do pracy. I’ll turn on the washer before I leave to work. 

Dlaczego zawsze włączasz światło, kiedy wchodzisz do pokoju, a ja śpię? Why do you always turn the 

light on when you enter the room and I’m asleep? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

83. KOŃCZYĆ / SKOŃCZYĆ – to finish 

kończę / kończysz skończyć / skończysz 

 

Kończę lekcje polskiego o siedemnastej. Potem jestem wolna. I finish Polish classes at 5 p.m. and then 

I’m free. 

W końcu skończyłam sprzątać kuchnię! To był horror. Finally I’ve finished cleaning the kitchen. It was a 

horror! 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

84. KOŃCZYĆ SIĘ / SKOŃCZYĆ SIĘ to end 

 

Nie pamiętam jak się skończył film, bo zasnąłem. I don’t remember how the movie ended because I fell 

asleep. 

Kończy się płyn do prania! Musimy go dodać do listy zakupów. The washing liquid is almost over. We 

need to add it to the shopping list. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

85. WYŁĄCZAĆ / WYŁĄCZYĆ to turn off 

wyłączam / wyłączasz wyłączę / wyłączysz 

 

Nie jestem pewien, czy wyłączyłem żelazko... I’m not sure if I turned the iron off. 

Grzeczne dzieci wyłączają telewizor o dwudziestej i idą spać. Good children turn the TV off at 8 p.m. 

and they go to bed. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

86. GRAĆ to play 

gram / grasz  



W co gracie? What are you playing? 

Beznadziejnie grasz na flecie. You play a flute hopelessly.  

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

   

87. BAWIĆ SIĘ  

bawię się / bawisz się 

 

Mój syn może cały dzień bawić się lalkami i nigdy się nie nudzi. My son can play with dolls all day and 

he is never bored. 

Będziesz się grzecznie bawić, a mama pójdzie szybko do sklepu po papierosy? Will you play nice and 

mom will go to a shop to buy cigarettes quickly? 

 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

88. UŻYWAĆ / UŻYĆ to use         + Dopełniacz 

używam / używasz  użyję / użyjesz 

 

Dlaczego używasz takiego drogiego mydła do rąk? Why do you use such an expensive hand soap? 

Użyłam twojego szamponu, mam nadzieję, że się nie gniewasz! I used your shampoo, I hope you are 

not mad! 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

 

89. KORZYSTAĆ  to use (shared things)       +z 

korzystam / korzystasz  

Na lekcjach polskiego korzystamy z tablicy interaktywnej. On Polish classes we use an interactive white 

board. 

Obecnie korzystam z samochodu męża, bo nie mam własnego. Currently I use my husband’s car 

because I don’t own one. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

90. WCHODZIĆ / WEJŚĆ to go in        +do 

wchodzę / wchodzisz  wejdę / wejdziesz 

 

Wejdziesz na herbatę? Will you go in for a tea? 

Pracownicy zawsze wchodzą tylnymi drzwiami. The employees always enter the back door. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

91. WYCHODZIĆ / WYJŚĆ  to go out       +z 



wychodzę / wychodzisz  wyjdę / wyjdziesz 

 

Wyszłam z domu około południa. I left the house around the noon. 

Rzadko wychodzimy z domu, bo nie mamy pieniędzy na rozrywki. We rarely go out because we don’t 

have money for entertainment.  

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

92. ZOSTAWIAĆ / ZOSTAWIĆ to leave 

zostawiam / zostawiasz  zostawię / zostawisz 

 

Zostawiłam swój telefon u ciebie w samochodzie. I’ve left my phone in your car. 

Zostawi mi pani swój numer telefonu? Will you leave me your phone number, please? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

93. JEŹDZIĆ / JECHAĆ / POJECHAĆ to go, to ride, to drive 

jeżdżę / jeździsz  jade / jedziesz 

 

Kiedyś codziennie jeździłem rowerem. I used to ride my bike every day in the past. 

Raz jechałem rowerem i miałem wypadek. Once I was riding my bike and I had an accident. 

Pięć minut później pojechałem do szpitala karetką. Five minutes later I went to the hospital by an 

ambulance. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

94. WYSYŁAĆ / WYSŁAĆ to send 

wysyłam / wysyłasz  wyślę / wyślesz 

 

Wysłałam ci materiały na lekcję polskiego mailem. I’ve sent you materials for out Polish class via e-mail. 

Dzisiaj już nikt nie wysyła listów. No one sends letters anymore today. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

95. DOSTAWAĆ / DOSTAĆ to receive 

dostaję / dostajesz  dostanę / dostaniesz 

 

Dostałem twoją wiadomość. Co dokładnie się stało? I got your message. What exactly happened? 

Za trzy dni dostaniesz paczkę. Możesz ją otworzyć dopiero w swoje urodziny. In three days you will 

receive a package. You can only open it on your birthday. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

96. MYŚLEĆ/ POMYŚLEĆ to think about something     +o 



myślę / myślisz 

 

O czym myślisz? What are you thinking about? 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

97. MYŚLEĆ/ MYŚLEĆ, ŻE to think that 

Pomyślałam, że możemy pojechać w weekend w góry. I thought we can go to the mountains in the 

weekend. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

98. WIERZYĆ / UWIERZYĆ to believe       +w 

wierzę / wierzysz 

 

Czy naprawdę muszę wierzyć w Boga, żeby być dobrym człowiekiem? Do I really have to believe in God 

to be a good person? 

Nie wierzę w ani jedno twoje słowo. I don’t believe in any of your words. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

99. WYGRYWAĆ / WYGRAĆ to succeed 

wygrywam / wygrywasz  wygram / wygrasz 

 

Wygrałem 20 złotych w Lotto! I’ve won 20 PLN in a lottery! 

Kibicuję Legii Warszawa, bo oni zawsze wygrywają w polskiej lidze. I support Legia Warszawa because 

they always win in the Polish league. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

100. PRZEGRYWAĆ / PRZEGRAĆ to fail, to lose 

przegrywam / przegrywasz  przegram / przegrasz 

 

Mój dziadek przegrał kamienicę w karty. My grandad lost his town house in a card game.  

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

101. PRACOWAĆ 

pracuję / pracujesz 

 

Pracuję tutaj od piętnastu lat i nudzę się. I’ve been working here for fifteen years and I’m bored.  

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 



102. PODRÓŻOWAĆ 

podróżuję / podróżujesz 

 

Podróżujemy, bo lubimy poznawać nowych ludzi i nowe kultury. I travel because I like to get to know 

new people and new cultures. 

 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

103. STUDIOWAĆ  

studiuję / studiujesz 

Studiowałem medycynę, ale teraz sprzedaję skarpetki. I studied medicine but now I sell socks. 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………. 

 

 


